

الإفصاح عن المعلومات المتعلقة بالتنمية المستدامة في شركات المساهمة في المملكة العربية السعودية: دراسة تطبيقية وميدانية

اعداد الطالبة: فاطمة بنت علي الشهري

اشراف الاستاذ الدكتور: توفيق بن عبد المحسن الخيال

المستخلص:

استهدف هذا البحث دراسة مدى قيام شركات المساهمة السعودية بالإفصاح عن المعلومات المتعلقة بالتنمية المستدامة، واختبار تأثير مجموعة من العوامل على مستوى الإفصاح في هذه الشركات، بالإضافة إلى استطلاع وجهات نظر أربع فئات رئيسية، وهم (الأكاديميون، والمديرون الماليون، والمراجعون، والمساهمون) حول أهمية الإفصاح عن المعلومات المتعلقة بالتنمية المستدامة. وقد أجريت دراسة تطبيقية وأخرى ميدانية، حيث أجريت الدراسة التطبيقية على (153) شركة مساهمة سعودية. ولقياس مستوى الإفصاح، اعتمدت الباحثة على أسلوب تحليل المحتوى، باستخدام قائمة مكونة من (50) بنداً، وتوصلت هذه الدراسة إلى أن الإفصاح عن المعلومات المتعلقة بالتنمية المستدامة في شركات المساهمة السعودية بشكل عام كان متواضعاً، وأن غالبية الإفصاح كان في صورة وصفية، وفي الجزء الخاص بتقرير مجلس الإدارة من التقرير السنوي. كما توصلت إلى وجود علاقة طردية بين مستوى الإفصاح في الشركات (محل الدراسة) وكل من حجم الشركة، وربحيتها، ونوع القطاع الذي تنتمي إليه. وعلاقة عكسية مع نوع الملكية في هذه الشركات، وعدم وجود علاقة بين مستوى الإفصاح في الشركات (محل الدراسة) ومدى ربحية الشركة. أما فيما يتعلق بالدراسة الميدانية، فقد تم توزيع (300) استبانة على عينة عشوائية من الفئات المستهدفة، وتوصلت هذه الدراسة إلى اتفاق المشاركين في هذه الدراسة على أهمية الإفصاح عن المعلومات المتعلقة بالتنمية المستدامة، كما توصلت إلى أن من أهم أسباب عدم قيام الشركات بالإفصاح عن المعلومات المتعلقة بالتنمية المستدامة، عدم وجود متطلبات قانونية، وأن تحسين سمعة الشركة في المجتمع، يعدُّ من أهم دوافع قيامها بهذا الإفصاح، وأن الطريقة الملائمة للإفصاح، تكون في صورة معلومات مختلطة (مالية، وكمية، ووصفية)، وأن الموقع الملائم للإفصاح، يكون في تقرير منفصل. وأن من أهم منافع قيام الشركات بالإفصاح عن المعلومات المتعلقة بالتنمية المستدامة، أن ذلك سيؤدي إلى زيادة التوعية بدور شركات المساهمة تجاه تحقيق التنمية المستدامة. وقد أوصت الباحثة بأهمية تدخل الدولة والجهات المهنية المتخصصة، بسنِّ قوانين وتشريعات تُلزم الشركات بالإفصاح عن دورها في تحقيق التنمية المستدامة، وإجراء المزيد من البحوث والدراسات.

Disclosure of Information Relating To Sustainable Development in The Joint-Stock Companies in Saudi Arabia: Empirical Study.

Prepared by: Fatimah Ali Al-shehri

Supervisor: Professor. Tawfiq Abdel Mohsen al khayal

Abstract:

This research aimed to study the extent to which Saudi Joint-Stock companies disclose information related to Sustainable Development and to examine the impact of a number of factors on the level of disclosure within these companies as well as to explore the points of view (Academics, financial managers, auditors, and shareholders) about the significance of disclosure information related to Sustainable Development. And to accomplish the research objectives, An Empirical study has been conducted on (153) Saudi joint- stock companies, In order to measure the level of disclosure, the researcher adopted Content Analysis Approach using an index consists of (50) items. The research concludes that: the disclosure of sustainable development in the Saudi Joint-stock companies was generally Modest. and that the majority of the disclosed information come in a descriptive form, and that the majority of the disclosed information come in the annual report of the Board of Directors; there is a direct correlation between the level of disclosure and between the size of the company, its profitability and the sector to which it belongs, and reverse correlation with the type of company ownership, and there is no relationship between the level of disclosure and between the company's debt. Also been distributed (300) questionnaire to a random sample of the target categories. The results indicated the respondents' unanimity on the significance of disclosure information related to sustainable development, and that the main reason behind the reluctance of companies to disclose is the lack of legal requirements; the most important factor that motivates companies to disclose information is to enhance their reputation within the community; that the best way for companies to disclose is in Information mixed form (financial, quantitative and descriptive); the appropriate place to disclose information is in a separate report. And that the significant benefits of disclosure consist in raising awareness about the role of companies towards achieving sustainable development. The Researcher recommends that government intervention and professional specialized parties by enact

laws and legislations requiring the companies to disclose their roles in achieving sustainable development, also presents the potential avenues of future research.